

## **Majlis Mesyuarat disambung semula pada pukul 2.30 petang**

### **Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita masih lagi membincangkan Perkara VI, Usul-Usul Yang Telah Diberi Notis yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

Dalam senarai saya masih terdapat 5 orang Ahli Yang Berhormat yang suka untuk berucap. Sebelum itu saya ingin mengingatkan ataupun meminta kepada 5 orang Ahli Yang Berhormat yang berkenaan untuk membuat ucapan secara ringkas, padat dan menepati sasarannya. Ada baiknya kalau sekiranya perkara-perkara yang sudah disentuh tidak ditimbulkan lagi dalam agenda ini. Maka dengan itu saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arsad.

### **Yang Berhormat Awang Haji Abdul Hamid @ Sabli bin Haji Arsad:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat yang kaola hormati sekalian. Kaola menyokong sepenuhnya Usul yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana

Menteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

Dengan rendah diri, kaola menyembahkan banyak-banyak menjunjung kasih dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara dan berkenan menyampaikan titah pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440/7 Mac 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Kaola amat menjunjung kasih yang setinggi-tingginya dihadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar Ali Saifuddien Sa'adul Khairi Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam bahawa titah baginda telah banyak memperingatkan kita terhadap isu-isu penting yang perlu dicari cara penyelesaian dengan tujuan menjana ekonomi dan pembangunan negara serta memperbaiki kualiti kehidupan rakyat.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Menyentuh

tentang titah baginda yang perlu diambil perhatian oleh pihak kerajaan, sektor swasta dan segenap lapisan masyarakat ialah mengenai digital ekonomi dan Revolusi Industri 4.0 (*Fourth Industrial Revolution*). Ada beberapa faktor yang dirasakan perlu ditangani sebagai persiapan ke arah peralihan industri yang keempat ini seperti keperluan infrastruktur, contohnya, perkhidmatan jalur lebar yang berkelajuan tinggi (*High Speed Broadband*).

Selain bersifat progresif, ia mestilah menyeluruh dan melingkungi segenap pelosok negara. Kita juga akan memerlukan tenaga manusia yang bijak pandai dalam bidang *IT* dan teknologi yang diharapkan pembangunannya daripada generasi muda dan belia kita pada masa ini.

Dengan adanya kelengkapan teknologi dan kemahiran tersebut, sudah setentunya barulah ada kesedaran dan persediaan kita ke arah sistem keselamatan teknologi siber. Antara faktor lain yang diperlukan ialah menggunakan *platform* dan kemudahan pangkalan data terbuka atau dipanggil *open data* yang sentiasa dikemaskinikan dan berfungsi.

Tambahan lagi amat penting bagi agensi-agensi berkenaan untuk mengkaji peraturan atau *regularities* yang berkait dengan teknologi siber. Beberapa negara jiran yang telah melaporkan pertumbuhan ekonomi digital menghasilkan jumlah yang besar kepada negara.

Contohnya di Malaysia ekonomi digital menyumbang sebanyak 18.3% kepada *GDP* negara tersebut pada tahun 2017 dan diramalkan mencecah 20% pada tahun 2020. Kajian oleh *Microsoft* pula meramalkan bahawa produk dan perkhidmatan digital akan menjana sebanyak 60% kepada *GDP* Singapura pada tahun 2021. Jadi, ini sememangnya sesuatu yang perlu dikaji dan diselidiki sepenuhnya.

Manakala para usahawan dan peniaga akan mendapat faedah jika mampu mengambil peluang untuk mendalami dengan lebih lanjut tentang perniagaan transaksi tanpa sempadan atau dipanggil *Cross Border Transaction*.

Berkenaan dengan *Regional Comprehensive Economic Partnership (RCEP)* baginda telah menyeru dan memperingatkan kita untuk menaik taraf kualiti produk dan daya saing mereka. Ini sangat penting antara perjanjian-perjanjian tersebut dihasratkan untuk membawa produk tempatan ke pentas antarabangsa dan akan bersaing dengan produk negara luar. Jika produk tempatan kita kurang memuaskan maka kita tidak akan dapat memanfaatkan kebaikan daripada perjanjian *RCEP* sepenuhnya.

Oleh itu, para peniaga tempatan khususnya *SMEs* disarankan untuk mengambil inisiatif yang lebih berkesan pada meningkatkan kualiti produk masing-masing dengan menghadiri kursus-kursus yang disediakan oleh pelbagai pihak sama ada dari pihak kerajaan, swasta atau *NGOs*.

Pihak agensi berkaitan pula perlu mengambil peranan untuk menolong peniaga tempatan dengan memberikan maklumat terkini tentang cara atau teknologi yang baharu yang sesuai diguna pakai dan sentiasa memberikan khidmat latihan yang diperlukan. Golongan peniaga juga perlu mengambil inisiatif, mempelajari dan memahami keadaan pasaran di luar negara dan meningkatkan mutu peranan yang sesuai dengan pasaran tersebut agar ia lebih berkesan.

Menyentuh mengenai pengangguran. Seperti kita ketahui keadaan pengangguran ditahap yang tinggi. Menurut statistik dari Jabatan Perancang Kemajuan Ekonomi, kadar pengangguran menaik daripada 9.3% pada tahun 2017 berbanding dengan 6.9% pada tahun 2004. Maka kita haruslah menyambut titah baginda yang menyebut agar kajian dan jalan penyelesaian dilakukan sama ada dalam jangka masa pendek ataupun panjang.

Sebelum ini, pelbagai program dan inisiatif telah dibuat seperti program *i-Ready*, Program latihan kemahiran iaitu di Pusat Pembangunan Belia, *IBTE* dan Pusat Pembangunan Kapasiti yang dihasratkan untuk memberikan latihan dan kemahiran tambahan kepada para belia sekalian sekali gus mendedahkan mereka kepada alam pekerjaan.

Dari segi pendidikan pula, bolehlah membuat kajian untuk mengenal pasti mana-mana kursus pengajian atau kemahiran yang diperlukan. Bagi

graduan atau belia yang telah atau sedang berkecimpung dalam bidang keusahawanan, ia adalah satu usaha yang terpuji dan mendapat sumbangan negara dengan harapan ia akan terus dilakukan dan dipertingkatkan.

Perkara ini juga selaras dengan titah baginda baru-baru ini pada Majlis bersama rakyat dan penduduk negara Brunei Darussalam di Kuala Lumpur pada 5 Mac 2019, tentang golongan belia sebagai aset negara dan jentera pembangunan dan penggerak utama strategi dan inisiatif negara ke arah mencapai Wawasan Brunei 2035.

Baginda telah menyeru kepada kementerian dan pihak yang terlibat untuk memastikan para belia diberikan suntikan semangat untuk meneruskan agenda pembangunan negara selain memberikan peluang kepada mereka untuk bersuara tentang pembangunan ekonomi dan negara. Berkeperluan dididik, diasuh, didorong dan diberikan sumbangan samada berbentuk sumber kewangan, kemudahan fiskal ataupun latihan keusahawanan baik di peringkat kebangsaan ataupun antarabangsa. Peranan belia dalam keusahawanan tempatan contohnya di dalam koperasi *franchise*. Ini adalah diharapkan agar dapat melancarkan lagi aktiviti-aktiviti pelbagaikan ekonomi selaras dengan hasrat dan masa depan golongan belia.

Melalui Skim Bantuan Pinjaman Pendidikan yang dihasratkan untuk melahirkan pelajar yang mempunyai asas kukuh pendidikan dan disesuaikan dengan mana-mana institusi pengajian

di peringkat tinggi, belia hari ini terdiri daripada generasi yang sentiasa berhubung hasil daripada penggunaan digital sewaktu membesar. Oleh kerana itu, jugalah golongan belia masa ini mempunyai akses kepada lebih banyak maklumat global yang terkini dan terbuka kepada yang lebih baharu dan inovatif.

Oleh itu, institusi-institusi kewangan perlu memainkan peranan untuk memberikan sokongan kepada golongan belia. Dasar-dasar seperti geran-geran, subsidi serta bantuan bank juga perlu dikaji semula membenarkan golongan usahawan ke arah belia ini yang memainkan peranan dalam memajukan ekonomi negara.

Bercakap mengenai peranan pentadbiran dalam merealisasikan Wawasan Brunei 2035. Amalan urusan stabil konsep *governance's practice responsive*, keberkesanan, kecekapan, penglibatan dan ketelusan atau *transparency* juga perlu diperbaiki dan digalakkan antara tenaga pentadbiran pihak kerajaan, pihak *NGOs* dan orang ramai. Perkara ini juga menyentuh dalam titah baginda pada Majlis Mesyuarat Negara Keempat Belas di samping berjimat kita juga mesti mengambil bagi pertumbuhan secara besar-besaran keluaran Dalam Negara Kasar iaitu KDNK.

Berbalik kepada topik kadar negara, walaupun pertumbuhan masih pada tahap yang kurang memuaskan, kapasiti dalam perkhidmatan terdapat sedikit pertumbuhan dalam perkhidmatan jelas menunjukkan bahawa kita tidak

terlampau bergantung seratus-peratus dalam industri minyak dan gas sahaja. Usaha untuk mempelbagaikan ekonomi untuk mencapai wawasan itu, benarlah seperti titah baginda untuk mengambil langkah *whole of nation approach* dan kerjasama dan kesepakatan padu. Kita mencontohi negara seperti *China* yang menjana sejumlah \$5.7 bilion dan Jepun \$3.5 Bilion dalam sektor perkhidmatan yang antara negara-negara bekalan kepada sektor perkhidmatan seperti yang dilaporkan oleh *International Monetary Fund (IMF)* 2016.

Menurut laporan dari *United Nation World Tourism Organisation (UNWTO)*, Negara Brunei Darussalam telah mencapai kadar kemasukan pelancong ketiga tertinggi di Asia Tenggara pada tahun lepas dengan 251,000 pelawat antarabangsa. Memetik dari data Jabatan Kemajuan Pelancongan, kita telah melihat kenaikan kadar sebanyak 4.1% kemasukan pelancong melalui udara dari tahun sebelumnya.

Antara lain, untuk menarik lebih ramai pelancong, tempat-tempat menarik yang perlu dikembangmajukan bukan sahaja di daerah Brunei Muara tetapi di 3 daerah yang lain. Peranan belia dalam perkara ini juga perlu untuk memastikan perkhidmatan pelancongan yang bermutu tinggi selain memastikan graduan dari bidang hospitaliti agar memanfaatkan kursus pengajian mereka dan memberikan pandangan serta idea baharu sekali gus menaikkan tenaga manusia dan kebolehan mereka. Dengan mengadakan promosi ke luar negara, belia yang celik teknologi boleh

memainkan peranan dalam bidang ini dan mempergunakan daya kebolehan mereka untuk berhubung dengan dunia antarabangsa.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kita perlu fahami titah baginda itu bukan sahaja misi atau cita-cita baginda akan tetapi lebih memikirkan kepada kebaikan dan kesejahteraan masyarakat negara ini terpelihara dalam jangka masa panjang dan generasi akan datang sebagai langkah ke hadapan kepada perkara-perkara yang dititahkan oleh baginda itu adalah mustahak mencari jalan penyelesaian bersama-sama bukan sahaja dari pihak kerajaan, swasta atau *NGOs* juga malah penglibatan dari golongan belia. Bak kata pepatah, "yang berat sama dipikul dan yang ringan sama dijinjing".

Insyallah dengan berkat doa, usaha dan kita akan semakin dekat untuk mencapai Wawasan Brunei 2035, sekian. Sekian terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii.

**Yang Berhormat Dayang Nik Hafimi binti Abdul Haadii:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
dan salam sejahtera. Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Seperti yang rakan Ahli-Ahli Yang Berhormat, kaola menyokong sepenuhnya Usul yang telah dicadangkan

oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri bagi menyembahkan ucapan menjunjung kasih kasih ke hadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah bercemar duli berangkat ke Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara dan berkenan mengurniakan titah pada hari tersebut.

Pembukaan dasar ekonomi adalah penting untuk kemampunan jangka panjang dan memang boleh dicapai mengikut fasa keperluan dan situasi pada masa yang sesuai. Melalui muzakarah dengan kementerian-kementerian, syarikat-syarikat *GLCs* dan *FDIs* dan lawatan-lawatan kerja, kami telah mempelajari lebih banyak tentang pelaksanaan perancangan negara di semua peringkat dan diharap jua bahawa pemberigaaan *milestone* yang dicapai oleh *FDIs* dikongsikan kepada masyarakat dari masa ke masa.

Kita perlu lebih berusaha bagi menggalakkan beban yang tidak perlu seperti mereviu proses yang ketinggalan zaman atau peraturan rumit. Kita juga mesti cukup berani untuk berdiri dengan keputusan yang diambil dan pelbagai cadangan yang masih memerlukan bantuan lebih baik kerana kepentingan *whole of nation*. Tumpuan dan minat syarikat-syarikat antarabangsa terhadap penggunaan Sijil Halal Brunei dalam

pasaran antarabangsa adalah satu kehormatan kepada Negara Brunei Darussalam yang dapat dibanggakan. Namun, cabaran-cabaran masih dihadapi dalam *facilitation process* dan kaola berharap peningkatan menaiki taraf dalam proses kajian dan mekanisme yang lebih baik, proses mudah dan digital perlu diusahakan. Industri halal adalah potensi keseluruhannya dan mungkin tepat masanya untuk mempertimbangkan satu cadangan dalam *digital super cluster* dengan pendekatan yang lebih fokus dalam pelaksanaannya seperti pengiktirafan antarabangsa, proses Pensijilan Halal *digital* dan ekosistem *framework* seperti titah baginda pada Istiadat Pembukaan Rasmi Majlis Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara ini. Sesuai dengan kepesatan teknologi yang membawa perubahan besar dalam kehidupan termasuk kemajuan industri digital yang memfokus kepada *internet of things, artificial intelligence* dan seumpamanya bahawa *Fourth Industrial Revolution* akan menjadi salah satu agenda utama dalam memperkasa masyarakat khususnya masyarakat penuntut, peniaga dan pihak kerajaan sendiri termasuk akan mengubah landskap kehidupan seharian.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sektor swasta melalui *BIMP-EAGA Business Council* telah mengambil kepimpinan bersama dan usaha kerjasama "*BiMP Hub* dan *MondeB2B Transactional Platform*" yang baru diluluskan melalui kluster *ICT* di bawah tanggungan *BIMP-EAGA*.

Inisiatif demikian dan peneraju tambahan melalui majlis ekonomi digital yang ditubuhkan oleh kerajaan perlu digalakkan sebagai seperti contoh baik *PPP* dan memberi sokongan pada titah baginda bahawa Negara Brunei Darussalam tidak ketinggalan membina persekitaran yang kondusif di peringkat antarabangsa dengan menyertai beberapa perjanjian perdagangan bebas dengan rakan-rakan serantau dan antarabangsa bagi memberi peluang pasaran di negara-negara berkenaan.

Perkhidmatan kerajaan yang sangat penting dalam memperbaiki kehidupan masyarakat mesti disokong dalam usaha berinovasi dan menyediakan ruang yang bersama dengan semua lapisan masyarakat.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sebagai ahli kita sentiasa mengingat bahawa perbincangan dalam dewan majlis bukan sahaja tanggungjawab sebagai rakyat tetapi hasrat pembangunan demi generasi masa hadapan. Sekian terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan Yang Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin.

**Yang Berhormat Awang Haji Tahamit bin Haji Nudin:**

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola mengabungkan diri menyokong penuh Usul yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan

Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri.

Kaola ingin menyentuh mengenai perdagangan *e-commerce*. Kaola mencadangkan supaya lebih ramai anak tempatan agar mempunyai kepakaran dalam bidang merekabentuk *website* khusus bagi memudahkan *e-commerce* atau perdagangan *online*. Kemahiran sebegini amat diperlukan bagi memudahkan pedagang pengusaha dan juga para belia secara umumnya untuk menceburi bidang perniagaan dan diharapkan akan lebih berdaya saing, kreatif, inovatif dalam memajukan diri dan bisnes yang diusahakan.

Telah ada beberapa *website* yang mengumpulkan pengusaha-pengusaha online di negara ini dalam satu bumbung atau dikenali sebagai *digital marketing under one room* yang dijalankan oleh sektor swasta atau persendirian sebagai contohnya adalah protoko dan baiko namun persoalannya sejauh manakah perdagangan *e-commerce* ini berjaya dilaksanakan secara maksimal dalam kalangan pengusaha tempatan.

Bagi memastikan perindustrian perdagangan *online* ini dijalankan secara berterusan kaola mengesyorkan supaya aktiviti ini perlu dipantau dan dikaji oleh pihak-pihak berkenaan dalam masa-masa tertentu. Kaola juga berharap agar sektor kerajaan juga akan dapat mengungkapkannya dan menggalakkan aktiviti seumpamanya agar lebih ramai lagi pengusaha tempatan lahir dan berani mencuba *platform* sebegini

sekiranya ia dijalankan. Pihak yang terlibat hendaklah memberikan peraturan yang tidak menyusahkan dan senang untuk dipatuhi oleh para pengusaha.

Selain itu, kita perlu juga mempunyai sasaran atau target dalam jumlah pedagang atau pengusaha melalui bisnes *online* ini pada suatu masa agar ia akan menjadi lebih teratur. Di samping itu juga *website* yang direka bentuk itu perlulah memudahkan para pengguna memilih produk yang hendak dibeli mengikut bahagian-bahagian tertentu dengan keterangan harga dan bentuk barang yang jelas.

Perkara mengenai *e-commerce* ini juga, peraturan untuk memulakan perdagangan seumpamanya sewajarnya perlu diwartakan kepada orang awam khususnya kepada golongan yang tidak tahu menggunakan *IT* tetapi ingin menceburi bidang perniagaan. Ini kerana bagi memudahkan mereka menjana pendapatan sendiri dan tidak bergantung pada pekerjaan makan gaji sepenuhnya.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Negara-negara industri kebanyakannya kurang pengangguran seperti Jepun dan Korea dan negara-negara lain. Ini disebabkan oleh *small medium enterprise* dalam pelbagai sektor berjalan lancar. Kita patut ada agenda perekonomian untuk menuju kepada Wawasan Brunei 2035 agar dapat dicapai sepenuhnya. Sekian Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput.

**Yang Berhormat Awang Hanapi bin Mohd. Siput:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى أَشْرَفِ الْأَنْبِيَاءِ  
وَالْمُرْسَلِينَ ، سَيِّدِنَا مُحَمَّدٍ وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola selaku Ahli Yang Dilantik mewakili Zon 2 Daerah Belait menyokong sepenuhnya Usul yang dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam.

Titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam di Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara yang berlangsung pada hari Khamis 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019 sangat-sangat dijunjung tinggi. Titah baginda itu mencerminkan keprihatinan baginda terhadap pentadbiran negara serta kasih baginda terhadap rakyat baginda terutama sekali kepada golongan belia-belia. Baginda sangat bimbang masalah pengangguran bukan saja dalam kalangan mereka kurang pendidikan malah juga dalam

kalangan para graduan universiti dan pemegang-pemegang diploma tinggi.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kita sudah menghirup nafas kemerdekaan selama 35 tahun. Namun, belia yang merupakan bakal tunjang negara masih terbelenggu oleh pelbagai kemelut sosial, ternyata mentaliti generasi muda di negara kita masih kurang mengalami anjakan paradigma selaras dengan arus pembangunan negara kita. Kecemerlangan akademik salah satu elemen yang mustahak untuk melahirkan pemimpin negara yang berkualiti demi mejamin masa depan negara. Intelek merupakan faktor terpenting untuk menjana kecemerlangan tamadun bangsa. Sehubungan dengan itu, para belia perlu proaktif menimba ilmu bukan sahaja di dalam kelas tetapi juga menuntut segala ilmu.

Walau bagaimanapun, kecemerlangan akademik semata-mata tidak dapat menjamin pembangunan negara jika belia kita tidak memiliki kesihatan fizikal dan mental yang seimbang untuk menempuh segala halangan pada alaf baharu yang penuh dengan kompetitif. Belia negara perlu memiliki kecerdasan mental dan bersemangat waja tanpa mengenal istilah putus asa supaya dapat berdiri sama tinggi dan duduk sama rendah, perlu 'berkarih', 'bejarah' untuk 'belurih' kejayaan. Kita sedia maklum bahawa banyak peranan yang boleh dimainkan oleh para belia di negara kita. Para belia boleh dijadikan tenaga kerja yang penting di negara kita bagi memenuhi peluang pekerjaan yang ditawarkan oleh sektor swasta,



perkilangan, pertanian perkhidmatan dan sebagainya. Hal ini sudah tentu dapat meningkatkan kemajuan dan pembangunan negara dengan lebih pesat lagi. Kemahiran dan pengetahuan mereka merupakan salah satu aset yang sangat tinggi yang tidak boleh dijual beli. Belia seharusnya mampu memikul tanggungjawab untuk membangun Negara Brunei Darussalam. Mereka jadi sandaran dan harapan negara untuk menjadikan Negara Brunei Darussalam sebagai negara yang cemerlang dan terbilang.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dalam bidang peningkatan ekonomi negara pula kerajaan melalui Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan telah pun berusaha dengan gigih untuk menjana ekonomi negara selain penanaman padi secara besar-besaran di keempat-empat daerah. Terdapat juga usaha-usaha lain seperti ternakan ikan dalam sangkar, tanaman sayur secara moden dan perusahaan yang diusahakan oleh pengusaha-pengusaha tempatan.

Pengusaha produk keluaran tempatan ini terdiri daripada penguasa kecil-kecilan yang mengusahakan perniagaan. Pasaran produk mereka juga terhad di kawasan tertentu sahaja. Pengusaha itu harus memanfaatkan penggunaan gajet dan media sosial sebagai medium untuk mempromosikan produk keluaran mereka. Keberkesanan cara ini terbukti sebagai medium yang aktif dengan produk yang dengan berkualiti tinggi pasti akan menjadi tarikan pelanggan meski harganya sangat mahal, pembeli akan rela berbelanja lebih sedikit untuk

produk yang berkualiti tinggi. Dengan adanya strategi perniagaan yang matang rakan sekerja atau perusahaan luar dapat memastikan bahawa mereka sedang menjalin dengan orang yang tepat. Terdapat beberapa asas khusus yang boleh dilaksanakan seperti penyediaan prasarana dan faktor khususnya kepada penguasa kecil dan sederhana bagi peralihan kepada industri dan berteraskan teknologi.

PKS yang terbabit boleh meneroka cabang perniagaan baharu seperti penyediaan data besar. E-niaga seterusnya lebih lagi daya tahan dalam ekosistem Revolusi Industri 4.0. Peluang bertambah luas lagi kepada peniaga-peniaga tempatan dengan adanya *regional comprehensive plan partnership* iaitu perjanjian bersama ekonomi antara negara-negara *ASEAN* dengan enam negara lain yang terdiri daripada Australia, China, India, Jepun dan New Zealand. Dengan adanya peralihan ini secara tidak langsung akan menarik minat pelabur asing yang sedia ada mempunyai komitmen komponen hiltan bagi menyokong berteknologi tinggi di negara ini.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Inisiatif lebih bersepadu perlu dilaksanakan oleh kerajaan dan pihak sektor swasta di negara ini. Dalam peranan mengatasi masalah pengangguran serta mewujudkan peluang pekerjaan dalam kalangan rakyat, isu ini memerlukan perbincangan semua pihak dalam menggariskan penyelesaian. Pengangguran berlaku ekoran kurangnya

peluang pekerjaan selain fenomena masa kini dalam belia memilih pekerjaan.

Pihak majikan disyorkan menyediakan pelan pembangunan kerjaya termasuk inisiatif kenaikan gaji tahunan dan elaun sara diri termasuk menyediakan jadual dan suasana kerja lebih *condusive* dengan pengurusan lebih baik. Ini bagi memastikan pekerja tempatan seronok menyumbangkan ke arah kualiti kerja serta memberikan kesungguhan serta perkhidmatan terbaik dalam tempoh yang lama.

Gaji dan elaun pekerja tempatan juga mestilah tinggi berbeza dengan pekerja asing yang telah diberi kemudahan dan makan minum. Kerajaan wajib menguatkuasakan kemaksimum kawalan pengambilan pekerja asing secara telus dan memberikan inisiatif serta *rebate* cukai tahunan bagi majikan yang berjaya menggajikan pekerja tempatan sepenuhnya di syarikat mereka. Cukai lebih tinggi pekerja asing juga dikenakan. Selain syarikat menggaji lebih 50% pekerja asing juga turut dikenakan cukai pendapatan lebih tinggi.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kestabilan kemajuan serta keamanan yang dicapai oleh Negara Bruneri Darussalam yang berasaskan 2 faktor utama iaitu keberkesanan jentera pentadbiran negara dan kejayaan negara memupuk perpaduan dalam kalangan rakyat. Dalam memperkukuhkan sistem pentadbiran negara kita perlu muhasabah diri sejauh mana kita mempraktikkan acuan pentadbiran kita sendiri iaitu Melayu Islam Beraja (MIB).

Dalam konsep MIB itu sudah lengkap dan cantik kerana ia berlandaskan pentadbiran secara Islam mengikut ajaran Ahli Sunnah Waljamaah yang diajar oleh Nabi Muhammad S.A.W. Tinggal lagi bagaimana keimanan kita berfungsi untuk melaksanakannya. Semua kementerian perlu bersatu dan bekerjasama dalam melaksanakan kemajuan. Perlu kerap kali bermesyuarah bersama pemimpin di peringkat akar umbi.

Jawatankuasa pembangunan kemajuan daerah-daerah perlu diwujudkan. Jika sudah wujud haruslah dikaji balik keberkesannya agar ia dapat berfungsi dengan apa yang diharapkan dan setiap kajian yang dilaksanakan janganlah terlalu lama dan perlu ada tempohnya. Sekarang adalah masa kita untuk bertindak untuk merealisasikan apa yang dirancang bagi Wawasan Brunei 2035.

Akhirnya kaola berdoa mudah-mudahan dipermudahkan segala urusan sepanjang mesyuarat ini dijalankan dengan diberikan hidayah serta taufik dalam mencari jalan penyelesaian yang terbaik dengan keredaan **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى** Amin, sekian.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Saya persilakan sekarang Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin Datu Pekerma Dewa Dato Paduka Awang Haji Abdul Rahim.

**Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Putera Maharaja Dato Paduka Awang Haji Abdul Ghani bin Pehin**

**Datu Pekerma Dewa Dato Paduka  
Awang Haji Abdul Rahim:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ  
رَبِّ أَدْخِلْنِي مُدْخَلَ صِدْقٍ وَأَخْرِجْنِي مُخْرَجَ صِدْقٍ وَاجْعَلْ  
لِي مِنْ لَدُنْكَ سُلْطَانًا نَصِيرًا  
الْحَمْدُ لِلَّهِ رَبِّ الْعَالَمِينَ، وَالصَّلَاةُ وَالسَّلَامُ عَلَى سَيِّدِنَا  
مُحَمَّدٍ أَشْرَفِ الْمُرْسَلِينَ، وَعَلَى آلِهِ وَصَحْبِهِ أَجْمَعِينَ.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Kaola berdiri di sini bagi sama-sama menggabungkan diri dengan teman-teman, Ahli-Ahli Yang Berhormat bagi menyokong Usul yang dicadang oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Datu Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim dalam menyebarkan Sembah Menjunjung Kasih terhadap Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam yang telah mengurniakan titah Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara pada tahun 2019.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin merumuskan titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dengan mengambil beberapa aspek yang penting sahaja. Antaranya semuanya memang penting tetapi kaola menggulungkan beberapa aspek yang menjadi keutamaan. Antaranya dari segi bidang pendidikan.

Pendidikan merupakan perkara yang harus diutamakan kerana tanpa

pendidikan manusia akan tinggal dalam kejahilan. Dalam hal ini, Allah Subhanahu Wata'ala telah pun mencabar umat manusia melalui firman Allah Subhanahu Wata'ala surah Ar-Rahman ayat 33:

أَعُوذُ بِاللَّهِ مِنَ الْعِزَّةِ الرَّجِيمِ  
يَمْعَشِرَ الْجِنَّ وَالْإِنْسِ إِنْ اسْتَطَعْتُمْ أَنْ تَنْفُذُوا مِنْ أَقْطَارِ السَّمَوَاتِ  
وَالْأَرْضِ فَانْفُذُوا لَا تَنْفُذُونَ إِلَّا بِسُلْطَانٍ (٣٣)

Firman Allah yang maksudnya: "Wahai umat jin dan manusia jika kamu sanggup menembusi lapisan-lapisan langit dan bumi cubalah tembusilah ia tetapi kamu tidak akan dapat menembusnya melainkan dengan sultan iaitu kekuasaan". Di sini bermaksud ilmu pengetahuan.

Kita banyak bercakap mengenai keupayaan masyarakat kita pada ketika ini yang masih kurang dalam pekerjaan-pekerjaan dalam pelbagai bidang. Hasilnya masih banyak pekerja asing didatangkan dari luar negara. Tidak guna kita melaungkan perasaan kita dan kesedihan kita dengan kekurangan rakyat tempatan itu jika rakyat kita sendiri tidak bersifat positif dan tidak mempunyai kemahiran dan ilmu pengetahuan dalam pelbagai bidang yang diperlukan.

Untuk itu kaola mengesyorkan supaya rakyat dan penduduk negara ini bagi sama-sama merebut peluang yang disediakan oleh kerajaan dalam pendidikan bagi memperbanyakkan lagi institusi-institusi pendidikan dan juga kemahiran supaya mereka itu akan jadi rakyat dan penduduk yang berilmu

pengetahuan berkemahiran dan berfikiran positif.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin menggariskan apa jua perancangan bagi apa juga projek sama ada yang dianjurkan oleh kerajaan ataupun pihak-pihak yang lain haruslah mempunyai empat komponen yang penting. Kata kuncinya ialah perkataan betul:

1. Niat mesti betul. Apa pun yang kitani buat niat kita mesti betul.

Sesungguhnya setiap amalan itu dengan niat;

2. Perancangan mestilah betul dan menjurus kepada niat yang kita hasratkan;

3. Pelaksanaan mestilah betul dan jangan tersasar ataupun beralih arah disebabkan oleh apa-apa saja alasan; dan

4. **إِنْ شَاءَ اللَّهُ** dengan adanya niat, perancangan dan pelaksanaan yang betul itu hasil dan natijahnya insya-Allah pasti betul, cemerlang dan akan diberkati **اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى**

Itu saja Yang Berhormat Yang Di-Pertua, kaola gulungkan titah baginda dan rumuskannya dalam keadaan yang singkat tapi padat, sekian.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Ahli-Ahli Yang Berhormat, nampaknya kita telah pun berhujah selama beberapa jam mengenai Usul ini dan tidak ada lagi Ahli-Ahli Yang Berhormat lain yang

ingin turut membahaskan Usul ini. Sebagaimana yang telah dicadangkan oleh Yang Berhormat Pehin Orang Kaya Laila Setia Bakti Di-Raja Dato Laila Utama Haji Awang Isa bin Pehin Dato Perdana Manteri Dato Laila Utama Haji Awang Ibrahim, Penasihat Khas Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam dan Menteri di Jabatan Perdana Menteri mengenai untuk menyembahkan sepenuhnya menjunjung kasih kehadapan Majlis Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanal Bolkiah Mu'izzaddien Waddaulah ibni Al-Marhum Sultan Haji Omar 'Ali Saifuddien Saadul Khairi Waddien Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam atas keberangkatan baginda ke majlis ini iaitu pada hari Khamis, 30 Jamadilakhir 1440 bersamaan 7 Mac 2019 masihi.

Maka saya berpandangan cukuplah sudah kita berhujah dan sekarang Usul ini kita undi. Ahli-Ahli Yang Berhormat yang bersetuju sila angkat tangan.

**(Semua Ahli mengangkat tangan tanda bersetuju)**

Nampaknya semua Ahli bersetuju. Maka Usul ini diluluskan.

Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebelum kita berpindah ke agenda lain maka saya ingin menangguhkan persidangan ini selama 10 minit untuk kita berehat.

**(Majlis Mesyuarat berehat sebentar)**

**(Majlis Mesyuarat  
disambung semula)**

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ Ahli-Ahli Yang Berhormat saya telah difahamkan bahawa Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II, ingin membuat kenyataan. Silakan Yang Berhormat.

**Yang Berhormat Menteri di Jabatan  
Perdana Menteri dan Menteri  
Kewangan dan Ekonomi II:**

Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin mencadangkan bahawa menurut Peraturan 4(3) daripada Peraturan-Peraturan Majlis Mesyuarat Negara membolehkan supaya Perkara VII-Rang Undang-Undang dan Perkara 8 Sub-section 2 ditetapkan di bawah Bab 4(2) dari Akta Kemajuan Wang Penggal 136 akan lebih dahulu dibincangkan dalam persidangan yang diadakan pada petang ini. Perkara ini kaola cadangkan kerana ia amat mustahak disegerakan dan dibincangkan sebelum penutup Tahun Kewangan kita berakhir pada 31 Mac 2019.

Oleh yang demikian kaola berharap cadangan ini akan dapat dipersetujui oleh Ahli-Ahli Yang Berhormat lain. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal  
Dalam Negeri:**

بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat saya

menyokong sepenuhnya cadangan daripada Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Setelah mendengar kenyataan yang disampaikan oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II dan perkara ini telah pun disokong sepenuhnya oleh Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri maka saya berpendapat perkara ini adalah jelas dan tidak perlu kita bahaskan. Saya memberikan kesimpulan Ahli-Ahli Yang Berhormat yang hadir pada ketika ini bersetuju sedemikian.

**Timbalan Jurutulis:** Perkara VII-Rang Undang-Undang akan dicadangkan oleh Yang Berhormat Dato Seri Setia Dr. Awang Haji Mohd Amin Liew bin Abdullah, Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat. Sekarang persidangan berpindah kepada Perkara VII-Rang Undang-Undang. Silakan Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II untuk membuat kenyataan tentang Rang Undang-Undang berkenaan ini.

**Yang Berhormat Menteri di Jabatan  
Perdana Menteri dan Menteri  
Kewangan dan Ekonomi II:**

Terima

kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.  
بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dengan segala hormatnya kaola memohon izin mengemukakan satu Rang Undang-Undang Yang Bergelar **"Suatu Akta Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari Kumpulan Wang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan bagi memperuntukkan wang yang tersebut itu bagi maksud-maksud yang tertentu"** untuk bacaan kali pertama. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Ahli-Ahli Yang Berhormat, Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II sebentar tadi telah memohon izin bagi satu Rang Undang-Undang Yang Bergelar **"Suatu Akta Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari Kumpulan Wang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan bagi memperuntukkan wang yang tersebut itu bagi maksud-maksud yang tertentu"** bagi rang ini untuk dibaca bagi kali yang pertama.

**Timbalan Jurutulis:** Satu Rang Undang-Undang Yang Bergelar **"Suatu Akta Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari Kumpulan Wang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan bagi memperuntukkan wang yang**

**tersebut itu bagi maksud-maksud yang tertentu"**

**Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II:** السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola memohon izin bagi memaklumkan kepada Majlis ini bahawa kaola akan mengemukakan cadangan untuk bacaan untuk kali yang kedua dan ketiga akan Rang Undang-Undang Yang Bergelar **"Suatu Akta Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari Kumpulan Wang Yang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan bagi memperuntukkan wang yang tersebut itu bagi maksud-maksud sesuatu tertentu"** pada mesyuarat hari ini jua.

Oleh sebab kaola bercadang hendak membawa bacaan yang kedua dan ketiga akan Rang Undang-Undang tersebut pada hari ini juga maka kaola memohon kebenaran Yang Berhormat Yang Di-Pertua supaya digantung Peraturan-Peraturan Tetap Majlis Mesyuarat Negara membolehkan kaola membuat cadangan-cadangan sedemikian pada hari ini. Permohonan kaola ini semata-mata untuk membolehkan majlis ini memudahkan kerja-kerjanya dengan lebih lancar dan teratur. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:** Ahli-Ahli Yang Berhormat, setelah saya mendengar alasan-alasan dan keterangan-keterangan serta sebab-

sebab yang telah dikemukakan oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II, maka saya izinkan supaya Peraturan-Peraturan Tetap Majlis Mesyuarat Negara digantung bagi membolehkan Rang Undang-Undang Yang Bergelar **"Suatu Akta Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari Kumpulan Wang Yang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan bagi memperuntukkan wang yang tersebut itu bagi maksud-maksud sesuatu tertentu"** untuk dibaca Kedua dan Ketiga menurut syarat 48(3) perlembagaan Negara Brunei Darussalam. Silakan Yang Berhormat untuk membuat kenyataan seterusnya.

**Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II:** Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Kaola ingin mengucapkan berbanyak-banyak terima kasih atas izin Yang Berhormat Yang Di-Pertua untuk kaola mencadangkan supaya Rang Undang-Undang Yang Bergelar **"Suatu Akta Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari Kumpulan Wang Yang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan bagi memperuntukkan wang yang tersebut itu bagi maksud-maksud sesuatu tertentu"** dibaca bagi kali yang kedua.

السَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Tujuan Rang Undang-Undang ini adalah untuk

membenarkan pengeluaran sejumlah \$5,860,000,000.00 dari Kumpulan Wang Yang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan untuk memperuntukannya bagi maksud-maksud yang dinyatakan dalam Jadual. Dalam hasrat berbuat demikian kaola memohon izin bagi menghuraikan secara ringkas tinjauan ekonomi global serta impak dan cabaran-cabarnya kepada ekonomi negara selaku asas dalam penyediaan belanjawan Negara Tahun Kewangan 2019/2020.

اللَّهُمَّ سُبْحَانَكَ وَتَعَالَى الْحَمْدُ لِلَّهِ syukur ke hadrat kerana dengan limpah rahmat-Nya jua serta berkat kepimpinan dan kebijaksanaan raja yang berwawasan, Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan Haji Hassanali Bolkiah Mu'izzaddin Waddaulah, Sultan dan Yang Di-Petuan Negara Brunei Darussalam, kerajaan terus melaksanakan pembangunan sosioekonomi dan mempertingkatkan usaha-usaha untuk mewujudkan ekonomi yang lebih dinamik, mampan dan berdaya tahan demi kesejahteraan dan kemakmuran negara yang berterusan.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat, situasi pasaran minyak global sejak kebelakangan ini adalah tidak menentu. Ia akan terus memberikan impak kepada ekonomi negara yang masih bergantung tinggi pada sektor minyak dan gas sebagai sumber pendapatan kerajaan.

*International Monetary Fund (IMF)*, melalui *World Economic Outlook* keluaran Januari 2019, telah meramalkan

bahawa pertumbuhan ekonomi dunia pada tahun 2018 adalah pada kadar 3.7%. Manakala 2019 dianggarkan menurun pada kadar 3.5%. Manakala bagi Ekonomi Negara Brunei Darussalam pula, pertumbuhan ekonomi diunjurkan akan meningkat 2.3% bagi tahun 2018 dan 5.1% bagi tahun 2019.

Walau bagaimanapun, terdapat beberapa risiko yang boleh menjejaskan perkembangan ekonomi global dan rantau ASEAN secara berterusan seperti impak-impak ketegangan politik dan perdagangan, perkembangan teknologi seperti Revolusi Perindustrian Keempat (*Fourth Industrial Revolution*) dan kedudukan dasar monetari ekonomi-ekonomi negara maju. Risiko-risiko tersebut juga boleh menjejaskan iklim penarikan Pelaburan Langsung Asing (*FDI*) ke dalam negeri.

Berdasarkan kepada laporan Jabatan Perancangan dan Kemajuan Ekonomi, Kementerian Kewangan dan Ekonomi, pertumbuhan ekonomi negara bagi tahun 2018 mencatatkan sebanyak 0.1%, iaitu lebih rendah dari yang diunjurkan oleh pihak *IMF* yang disebutkan tadi. Ini adalah disebabkan penguncupan bagi sektor minyak dan gas pada kadar negatif 0.1% berikutan penurunan harga minyak dunia. Walau bagaimanapun, sektor bukan minyak dan gas menunjukkan pertumbuhan positif sebanyak 0.5% yang disumbangkan oleh Subsektor Pertanian 2.7%, Subsektor Ternakan 1.3% dan juga Subsektor Perdagangan Borong Dan Runcit 1.4%. Kadar inflasi di negara ini mencatatkan peningkatan sebanyak 0.1% bagi tahun

2018 berbanding negatif 0.2% pada tahun 2017, yang sebahagian besarnya disebabkan oleh kenaikan 2.2% dalam indeks makanan dan minuman ringan. **الْحَمْدُ لِلَّهِ** secara keseluruhan kadar inflasi bagi Negara Brunei Darussalam masih terkawal dan stabil.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli Yang Berhormat, keadaan fiskal kerajaan bagi Tahun Kewangan 2017/2018 masih merekodkan defisit berjumlah kira-kira \$2.2 bilion iaitu 12.8% daripada Keluaran Dalam Negeri Kasar atau KDNK. Manakala bagi Tahun Kewangan 2018/2019, kerajaan dijangkakan akan masih mencatatkan defisit walaupun harga pasaran minyak global meningkat bagi tahun 2018 pada prorata USD62.70 setong berbanding dengan harga pasaran dalam beberapa tahun sebelumnya. Seperti tahun-tahun yang lalu, pendekatan Belanjawan Negara dirancang menjurus kepada pertumbuhan ekonomi secara berpanjangan.

Bagaimanapun, dalam konteks negara ini, pertumbuhan ekonomi tidak semestinya menyumbang kepada peningkatan pendapatan hasil kerajaan. Oleh itu, usaha yang lebih cecal perlu untuk mencapai keseimbangan belanjawan bagi memastikan kedayatahan dan kestabilan fiskal negara.

Pelaburan terhadap sumber tenaga manusia juga akan terus dipertingkatkan, bagi memastikan tenaga kerja dilengkapi dengan kemahiran dan kepakaran bagi menepati permintaan pasaran kerja



"*Adaptable*" serta mempunyai produktiviti yang tinggi.

Usaha kerajaan ke arah mencapai keseimbangan belanjawan "*Balance Budget*" pula memerlukan pendekatan secara *Whole of Government Approach* terhadap dasar *fiscal consolidation* yang telah mula dilaksanakan beberapa tahun yang lalu dan perlu untuk terus diberi perhatian yang serius.

Ke arah itu Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam telah pun memperkenankan satu garis panduan Program *Fiscal Consolidation* bagi membantu setiap kementerian untuk membentuk pelan *Fiscal consolidation* masing-masing. Ini termasuk meneliti semula sumber hasil pendapatan dan perbelanjaan kerajaan, dengan objektif utama untuk memfokuskan perbelanjaan ke arah aktiviti-aktiviti yang akan menggalakkan pertumbuhan ekonomi dan penggunaan peruntukan yang lebih efisien.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Berasaskan kepada faktor-faktor yang telah dibentangkan sebentar tadi, Anggaran Perbelanjaan Tahun Kewangan 2019/2020 termasuk peruntukan bagi Kumpulan Wang Kemajuan, dicadangkan keseluruhannya sebanyak \$5.86 bilion. Anggaran hasil kerajaan bagi Tahun Kewangan 2019/2020 pula diunjurkan berjumlah \$4.36 bilion, di mana hasil dari sektor minyak dan gas dianggarkan kira-kira \$3.18 bilion. Manakala sektor bukan minyak dan gas, dianggarkan sebanyak

\$1.18 bilion. Oleh itu, belanjawan negara bagi tahun 2019/2020 dijangka akan terus mengalami defisit berjumlah kira-kira \$1.50 bilion.

Bagi Tahun Kewangan 2019/2020 belanjawan negara di rancang dengan tema "Pelaburan Untuk Masa Depan" "*Investing In Our Future*". Tema ini memberikan penekanan kepada perancangan perbelanjaan kerajaan yang perlu dibuat pada masa ini. Melalui pelaksanaan program-program yang efisien dan inisiatif-inisiatif pelaburan yang mampu menyediakan ekosistem bagi pertumbuhan dan kepelbagaian ekonomi masa kini dan hadapan tanpa terlalu bergantung pada pihak kerajaan.

Pelaksanaan program-program dan inisiatif-inisiatif pelaburan-pelaburan berkenaan dihasrat akan dapat memacu pembangunan negara dengan membukakan peluang pekerjaan dalam pelbagai bidang dan industri baharu, meningkatkan aktiviti-aktiviti perniagaan, perekonomian dan penyediaan sumber tenaga manusia yang berkemahiran dan *marketable*. Segala usaha ini dihasratkan bukan saja untuk meningkatkan kualiti kehidupan dan kesejahteraan rakyat pada masa ini akan tetapi dapat dinikmati generasi-generasi yang akan datang.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, Ahli-Ahli Yang Berhormat bagi mendukung tema Belanjawan Tahun Kewangan 2019-2020 di atas. Tumpuan dan keutamaan perbelanjaan kerajaan akan

dijuruskan kepada 4 fokus utama seperti berikut:

1. Meningkatkan aktiviti pelaburan.;
2. Memudah cara perniagaan.;
3. Menjana sumber tenaga manusia yang kompeten dan *employable*.; dan
4. Memelihara kesejahteraan awam

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, izinkan kaola menghuraikan secara ringkas keutamaan berkenaan satu per satu.

1. **Meningkatkan aktiviti pelaburan.** Untuk meningkatkan pertumbuhan KDNK sektor bukan minyak dan gas dan juga membuka peluang-peluang pekerjaan di negara ini. Kerajaan akan terus memberi tumpuan kepada usaha-usaha yang dapat mempergiatkan aktiviti-aktiviti di sektor-sektor yang telah dikenal pasti atau *priority sector* iaitu Sektor Hiliran Minyak dan Gas, Sektor Pemakanan, Sektor Pelancongan, Sektor Perkhidmatan dan Sektor Infokomunikasi Teknologi (*ICT*), sektor-sektor tersebut diberi keutamaan mengambil kira jua *competitive advantage* dan *comparative advantage* yang sedia ada dari segi infrastruktur, ketersediaan sumber semula jadi dan persekitaran ekonomi terutamanya industri-industri yang telah menunjukkan perkembangan dan mempunyai potensi yang tinggi untuk dimajukan dengan lebih pesat lagi.

Beberapa usaha telah pun diambil oleh kerajaan termasuk menyediakan tapak-tapak perindustrian dan sebagainya. Pihak kerajaan jua bergiat secara proaktif dalam menarik Pelaburan Langsung Asing (*FDI*) yang berkualiti bagi mempercepatkan lagi usaha pembangunan sektor swasta di negara ini. Antara projek-projek *FDI* yang telah beroperasi untuk tujuan *import substitution* pengeksporan dan *domestic consumption* termasuklah:

- i. *Syarikat Yamako Pacific Brunei Sendirian Berhad* bagi pemprosesan *Yellow Fin* dan *Skipjack Tuna* yang telah berjaya mengeksport sebanyak 75 metrik tan ke negara Jepun dan Malaysia.
- ii. *Syarikat HLDS Brunei Sendirian Berhad* bagi pengeluaran *carbon steel pipes and casing* yang telah berjaya mengeksport kira-kira 11,500 metrik tan ke Canada.
- iii. *Syarikat PureFresh Brunei Sendirian Berhad* bagi pemprosesan *Blue Shrimp* dan makanan laut yang telah berjaya mengeksport 21 metrik tan ke negara China.
- iv. *Syarikat Polygel Organometallic Brunei Sendirian Berhad* adalah loji pemprosesan kimia khusus untuk *Organic Titanates* yang telah berjaya mengeksport 43 metrik tan ke India; dan

v. *Syarikat Saahtain Brunei Sendirian Berhad* bagi pengeluaran makanan halal *Ready to Eat Meals* yang telah berjaya mengeksport kira-kira 189 metrik tan ke negara Jordan, Lebanon, Emiriah Arab Bersatu, Bangladesh, Kenya, Malaysia, Turkey, Oman dan Arab Saudi.

Memandangkan syarikat *FDI* ini masih beroperasi di peringkat awal maka dengan sokongan daripada pelbagai agensi dan penggunaan teknologi tinggi adalah diharapkan meningkatkan lagi jumlah eksport masing-masing pada tahun-tahun yang akan datang *إِنْ شَاءَ اللَّهُ*

Manakala antara projek langsung asing *FDI* yang sedang dalam pelaksanaan adalah seperti berikut:

*Syarikat Hengyi Industries Sendirian Berhad* yang akan memulakan operasinya pada hujung tahun ini dan akan menjana peluang pekerjaan kepada anak-anak tempatan.; dan

*Syarikat Brunei Fertilizer Industries Sendirian Berhad (BFI)* adalah dalam fasa pembinaan kilang ammonia dan urea dan dijangka mula beroperasi suku pertama pada tahun 2022.

Di samping itu projek dalam rancangan adalah seperti berikut:

i. *Syarikat Barramundi Asia Sendirian Berhad* bagi penternakan ikan *Barramundi* dengan menggunakan sangkar

luar pantai berasaskan teknologi dari negara Norway.

ii. *Syarikat Nanyang Mariculture* bagi ternakan *oyster*; dan

iii. *Syarikat Oceanus Group Limited* bagi menghasilkan makanan ikan atau *fish feed*.

Projek-projek *FDI* ini adalah di bawah *priority sectors* yang mana akan dapat membantu memberi peluang pekerjaan kepada syarikat-syarikat pengusahaan mikro sederhana PMKS di negara ini seperti kontrak *farming/ supply*, perkhidmatan, perniagaan dan logistik.

Ke arah penjanaaan sektor awam yang efisien yang giat dilaksanakan adalah pengkorporatan melalui *Public Private Partnership (PPP)* dengan kerjasama *Government-Linked Company (GLCs)*. Langkah ini bukan sahaja ubtuk mencapai objektif dalam meningkatkan efisiensi, keberkesanan perbelanjaan kerajaan dan kualiti perkhidmatan, ianya juga merupakan platform untuk meningkatkan aktiviti pelaburan yang membangunkan sektor swasta boleh menjana peluang pekerjaan yang lebih berkualiti kepada anak-anak tempatan.

Sebagai contoh *Muara Port Company Sendirian Berhad* salah satu projek di bawah *priority sector* yang telah memulakan operasinya pada bulan Februari 2017 dengan tidak

melibatkan peruntukan daripada pihak kerajaan, telah mampu meningkatkan *operational efficiency* sehingga 60% dan telah meningkatkan peluang pekerjaan anak-anak إِنْ شَاءَ اللَّهُ tempatan dari 86 orang pada tahun 2017 kepada 150 orang pada tahun 2018 iaitu 91% dari jumlah pekerja secara keseluruhannya. Dalam masa yang sama, syarikat ini juga akan mengendalikan *conventional ports terminal* yang akan dapat membantu pihak kerajaan dalam memudah cara perniagaan, dengan pengambilalihan *conventional port terminal* ianya akan memperbaiki lagi fasiliti pelabuhan dan seterusnya pada masa yang sama, meningkatkan lagi hasil pendapatan kerajaan.

Salah satu lagi langkah untuk memajukan industri perlancongan dan logistik, Syarikat *Royal Brunei* atau *RB* telah menambah jumlah pesawat kepada 14 buah yang menjadikan pesawat-pesawat *RB* adalah yang terbaharu di rantau ini. Di samping itu, dalam hasrat untuk memudah cara perniagaan dan meningkatkan jumlah pelancong ke negara ini, antara pelan strategik *RB* adalah untuk meningkatkan hasil pendapatan dan trafik penumpang ke Negara Brunei Darussalam. Ini termasuklah dengan memperluaskan lagi rangkaian *RB* ke destinasi-destinasi seperti Haikou, Changsa, Tokyo, Taipei, Kuching, Seoul dan Brisbane serta meningkatkan kekerapan-kekerapan penerbangan ke destinasi-destinasi strategik dan

memperkenalkan penerbangan terus ke London. Syarikat *RB* juga akan terus bekerjasama dengan Kementerian Sumber-Sumber Utama dan Pelancongan (*MPRT*) dan *Brunei Tourism Board* untuk mengendalikan aktiviti-aktiviti pemasaran bagi mempromosikan Negara Brunei Darussalam sebagai destinasi yang menarik untuk pelancongan.

الْحَمْدُ لِلَّهِ beberapa inisiatif lain juga sedang berjalan pada masa ini termasuk:

- i. Projek *PPP "Unified Smart-Metering Solution (USM)"* iaitu projek usaha sama di antara kerajaan dengan kumpulan-kumpulan Syarikat *DST* untuk memperkenalkan satu sistem *Smart-Meter* Prabayar yang baharu. Sistem ini menyatukan meter air dan elektrik iaitu faedah-faedah yang boleh diperolehi adalah seperti pengawalan kredit secara automatik, pengesanan gangguan bekalan elektrik dan air termasuk pengesanan meter yang diusik. Sistem ini juga berupaya menyediakan data penggunaan elektrik dan air dan seterusnya membolehkan pelanggan untuk mengawal atau merancang penggunaan masing-masing dan membolehkan agensi-agensi utiliti untuk membuat perancangan kecekapan untuk mengurangkan pembaziran. *Smart-meter* ini adalah merupakan satu cara untuk meyelesaikan isu pembayaran hutang yang lama tertunggak dan ia bukan sahaja boleh dipasang di rumah-rumah malah juga

di bangunan-bangunan kerajaan dan pusat-pusat komersial.

- ii. Penswastaan perkhidmatan *maintenance, repair* dan *overhaul* atau *MRO*, kapal-kapal Tentera Laut Diraja Brunei (TLDB) melalui penubuhan sebuah Syarikat *Join Venture* iaitu Syarikat Muara *Maritime Services Sendirian Berhad* antara *Darussalam Asset Sendirian Berhad* dan *Lurssen Internaval*. Syarikat ini dihasratkan akan dapat membangun *cluster* industri maritim di Negara Brunei Darussalam. Dengan adanya perlaburan sedemikian sudah setentunya ianya boleh diperkembangkan lagi di masa akan datang dengan menarik syarikat-syarikat perkapalan dari luar negara untuk menggunakan khidmat MRO yang ada di negara ini. Di samping itu, *join venture* ini akan dapat meningkatkan kapasiti tenaga manusia melalui *knowledge transfer* serta memberi peluang pekerjaan kepada anak-anak tempatan dalam industri maritim.
- iii. Sektor *Information and Communication Technology (ICT)* telah memulakan transformasi bagi mempercepatkan agenda digital ekonomi negara dengan satu inisiatif yang menyatukan rangkaian infrastruktur telekomunikasi *Syarikat Data Stream Technology Sdn. Bhd. (DST)*, Syarikat Telecom Brunei Bhd (TelBru), *Syarikat Progressive*

*Cellular Sendirian Berhad (PCSB)* dan *Syarikat Brunei International Gateway Sendirian Berhad (BIG)* ke dalam sebuah lagi anak syarikat *Darussalam Asset Sendirian Berhad* iaitu *Syarikat Unified National Network Sendirian Berhad (UNN)*.

Hasil inisiatif ini membolehkan tiga syarikat telekomunikasi mendapat akses yang sama kepada rangkaian *UNN* yang akan menumpukan fokus kepada bahagian retail dengan menawarkan perkhidmatan *fixed* dan *mobile* yang kompetitif kepada pelanggan. Ini akan dapat menurunkan harga pembekalan perkhidmatan *fixed* dan *mobile* dan pada masa yang sama meningkatkan lagi liputan dan kualiti perkhidmatan-perkhidmatan tersebut.

Pembangunan sektor *ICT* adalah penting dalam transformasi ekosistem digital ekonomi Negara Brunei Darussalam. Bagi mencapai matlamat Wawasan Brunei 2035, objektif utama *UNN* ialah untuk melabur dan memperbaiki infrastruktur telekomunikasi dan seterusnya menubuhkan sebuah *State Of The Art and Best In Class, Fixed Mobile Convergence Network*. Inisiatif penting ini akan membawa Brunei ke status *smart nation* dengan menjana industri baharu seperti *e-Medicine, e-Transportation, e-Education and Internet Of Things (IOT)*. Ini juga akan membolehkan PMKS mendapatkan akses kepada infrastuktur telekomunikasi untuk menyediakan perkhidmatan seperti *home security, door-to-door delivery, e-commerce* dan sebagainya.

Selain daripada penyatuan infrastruktur telekomunikasi, *UNN* juga akan menggabungkan berbagai *data center* dengan spesifikasi Tier Tiga yang *stable* dan terjamin serta dapat menangani ancaman keselamatan siber ataupun *cyber security*. Ini akan memastikan Perkhidmatan *Data Center* dan *Cloud Services* kepada pelanggan-pelanggan tempatan dan antarabangsa yang dilengkapi dengan rangkaian telekomunikasi yang komprehensif seterusnya memberi perkhidmatan yang efisien, *reliable* and *cost effective*. Ini adalah merupakan satu platform untuk memudahkan inisiatif kerajaan bagi mengadakan satu pusat data ataupun *centralised data center* pada masa yang akan datang.

Peranan *UNN* juga untuk menyediakan latihan dan *capacity building* bagi memastikan anak-anak tempatan mengisikan semua pekerjaan di semua peringkat sepenuhnya di dalam *UNN*. Ini diharap akan terus membina asas bagi memperbagaikan ekonomi dan boleh menjana peluang pekerjaan yang bermakna dalam sektor *ICT*.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, berikutan dengan penerangan kaola sebentar tadi, izinkan kaola menekankan sekali lagi betapa pentingnya inisiatif-inisiatif *PPP* dan *FDI* untuk meningkatkan dan mempelbagaikan aktiviti ekonomi dengan hasrat untuk mempercepatkan pertumbuhan ekonomi negara secara lebih *impactful*.

Ini memerlukan usaha bersepadu ataupun *conserted effort* dari semua

pihak. dengan kerjasama kementerian-kementerian beberapa projek *PPP* telah dikenal **الْحَمْدُ لِلَّهِ** pasti dalam usaha untuk meningkatkan efisiensi-efisiensi perkhidmatan di samping mengurangkan kebergantungan pada peruntukan kerajaan. Inisiatif-inisiatif pengkorporatan dan pelaksanaan projek-projek *Public Private Partnership (PPP)* dan *Foreign Direct Investment (FDI)* ini juga merupakan platform untuk meningkatkan aktiviti pelaburan, pembangunan sektor swasta dan penjana peluang pekerjaan bagi anak-anak tempatan.

Untuk mendukung hasrat ini beberapa peruntukan telah disediakan dalam Belanjawan Tahun Kewangan 2019/2020 untuk meningkatkan produktiviti industri-industri di negara ini termasuk industri pertanian dan perikanan melalui penggunaan teknologi tinggi dan teknik moden untuk pasaran domestik dan eksport dan juga bagi meningkatkan pertumbuhan sektor pelancongan agar dapat menyumbang secara signifikan kepada pertumbuhan ekonomi. Peruntukan-peruntukan yang disediakan di bawah rancangan kemajuan negara dan Perbelanjaan Berulang-Ulang adalah seperti berikut:

- i. Di bawah Sektor Pelancongan sebanyak \$21.7 juta dengan harga rancangan sejumlah \$66.2 juta disediakan. Antaranya bagi mengukuhkan produk-produk pelancongan. Pemeliharaan aset Lapangan Terbang Antarabangsa Brunei dan membiayai Perbelanjaan Promosi Dan

Pemasaran Industri Pelancongan negara ini; dan

- ii. Manakala bagi Sektor Pertanian dan Perikanan termasuk Pembangunan Industri Ternakan sejumlah \$91 juta disediakan. Antaranya bagi menggalakkan pengeluaran padi tempatan. Mendukung aktiviti pertanian dan agrimakanan dan meningkatkan pengeluaran industri akuakultur.

Dalam pada itu juga, Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam telah memperkenankan pembukaan kawasan baharu bagi penanaman padi secara komersial. Seluas 500 hektar tanah di kawasan Kandol, Daerah Belait untuk meningkatkan penghasilan padi ke arah mencapai sara diri yang tinggi. Di samping itu, juga Pusat Penyelidikan Sains dan Teknologi Agrimakanan (*Central Research On Agrifood Science and Technology*) telah pun ditubuhkan bagi meningkatkan keupayaan pertanian melalui penggunaan teknologi termasuk penggunaan *Internet Of Things (IOT)*, dalam bidang pengurusan ladang atau *smart farm*.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

2. **Memudah Cara Perniagaan.** Untuk mendukung perkembangan ekonomi negara, penekanan akan terus diberikan kepada sektor swasta khususnya bagi meningkatkan peranan dan keupayaan perusahaan mikrokecil dan sederhana (PMKS). Perusahaan mikrokecil dan

sederhana (PMKS) ini setentunya akan menjadi nadi utama dan enjin penggerak yang mampu memacu pertumbuhan ekonomi negara sekali gus membantu usaha kerajaan dalam merealisasikan Wawasan Brunei 2035.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua, seperti yang telah dititahkan oleh Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam sempena Istiadat Pembukaan Rasmi Mesyuarat Pertama Dari Musim Permesyuaratan Kelima Belas Majlis Mesyuarat Negara Tahun 2019, pada hari Khamis yang lalu Negara Brunei Darussalam telah pun menandatangani beberapa perjanjian perdagangan bebas dengan rakan-rakan serantau antarabangsa dalam hasrat untuk membina persekitaran yang kondusif dan membuka peluang pasaran kepada pengusaha-pengusaha tempatan di negara ini. Ini termasuklah perjanjian *Regional Comprehensive Economic Partnership (RCEP)* yang akan dipersetujui perundingannya tidak lama lagi. **إِنْ شَاءَ اللَّهُ.**

Perjanjian kerjasama ekonomi antara negara-negara *ASEAN*, Australia, China, India, Jepun, Korea dan New Zealand ini akan boleh membuka pasaran perniagaan kepada lebih 3 bilion penduduk. Dalam hubungan ini, adalah diharapkan peniaga-peniaga tempatan akan mengambil kesempatan sepenuhnya ke atas

peluang-peluang dari perjanjian-perjanjian ini dan pada masa yang sama akan meningkatkan kualiti produk yang berdaya saing dan efisiensi operasi masing-masing.

Sebagai usaha persediaan kukuh bagi perkembangan Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana (PMKS), *Darussalam Enterprise (DARE)* memainkan peranan yang penting dalam menjana eko sistem perniagaan yang kondusif di samping membantu usahawan-usahawan tempatan menyelesaikan apa jua masalah yang dihadapi dan membantu perkembangan Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana (PMKS) tempatan untuk mencapai potensi masing-masing.

Antara usaha-usaha yang dilaksanakan oleh *Darussalam Enterprise (DARE)* antara lainnya memberikan latihan melalui setaraf *boot camp industry business academy* menyediakan perkhidmatan dukungan seperti *business helpdesk* dan *business support center* dan menyediakan fasiliti termasuk tapak-tapak industri dan *incubation spaces*.

الحَمْدُ لِلَّهِ sejak penubuhannya pada tahun 2017 Bank Usahawan Berhad pula telah secara aktif menilai beberapa pengusaha yang berpotensi yang setakat ini seramai 51 pengusaha-pengusaha Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana (PMKS) telah dihulurkan kemudahan pinjaman kewangan dan

beberapa permohonan lagi sedang dalam proses penilaian.

Di samping itu, kedudukan Negara Brunei Darussalam dalam Laporan *World Bank doing business 2019* telah meningkat kepada tangga 55 daripada tangga 56 pada tahun sebelumnya. Dengan peningkatan *score ease of doing business* dalam 3 indikator iaitu *getting credit*, *Starting a business* dan *Paying taxes*.

Bagi membolehkan negara ini memanfaatkan pembinaan jambatan Temburong yang dijangka akan siap pada penghujung tahun ini, Autoriti Kemajuan Daerah Temburong (AKDT) telah ditubuhkan pada tahun 2018. Objektif Autoriti Kemajuan Daerah Temburong (AKDT) adalah untuk merancang, memantau dan memberi panduan terhadap projek-projek pembangunan di Daerah Temburong yang akan dapat memudah cara dan meningkatkan pelaburan dan pada masa yang sama menyediakan peluang-peluang *spin-off* daripada projek-projek pembangunan kepada Perusahaan Mikrokecil dan Sederhana (PMKS) dan juga menjana peluang-peluang yang baharu. Antara projek yang telah dikenal pasti termasuklah projek-projek sektor eko pelancongan, pertanian, pembuatan dan kebudayaan.

Bagi mendukung secara berterusan usaha-usaha kerajaan dalam keutamaan ini, beberapa peruntukan telah disediakan untuk memelihara



dan mempertingkatkan kualiti perkhidmatan sistem-sistem *IT* yang keseluruhannya berjumlah \$91.4 juta termasuk sistem *One biz* di bawah Kementerian Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian. *Ease of doing business*, platform perkhidmatan perniagaan nasional dan pusat data kerajaan dan infrastruktur *cloud*.

Selain itu, beberapa inisiatif telah pun dilaksanakan dan dipekenalkan bagi mendukung keutamaan ini. Antara lainnya:

Autoriti Elektrik Brunei Darussalam (AEBD) ditubuhkan dan mula berkuat kuasa pada tahun 2018 bagi mentadbir dan menguatkuasakan Perintah Elektrik 2017 (E017) yang bertujuan bagi menyediakan rangka kerja kawal selia yang membolehkan pembangunan industri tenaga yang lebih cekap. Ini adalah termasuk memperkenalkan skim pelesenan bagi penjana, penghantaran dan pengagihan elektrik. Keperluan pensijilan bagi pekerja elektrik serta peraturan-peraturan mengenai pemasangan dan pengubahsuaian kerja-kerja elektrik. Melaksanakan kaedah pembayaran cukai pembangunan secara *online* melalui *mobile application* atau *internet banking* sebagai kemudahan yang alternatif bagi pelanggan untuk menjelaskan cukai bangunannya.

*System Online Vehicle Entry / Exit System (VES)* dengan matlamat memudahkan orang ramai termasuk

peniaga-peniaga untuk membuat urusan menyeberang sempadan melalui darat.

Pelaksanaan melalui *Brunei Darussalam National Single Window (BDNSW)* fasa kedua telah dilaratkan penggunaannya kepada *Muara Port Company* dalam hasrat untuk mempercepatkan proses pelepasan kontena-Kontena; dan

*E-Invoice* yang telah diperkenalkan oleh Jabatan Perbendaharaan mulai 1 Ogos 2018 untuk mempercepatkan proses pembayaran kepada syarikat-syarikat yang memberikan perkhidmatan kepada kerajaan. Setakat 31 Januari 2019 daripada 105 ribu inois yang diterima, 67 peratus telah dibayar dalam tempoh 30 hari mengikut Tekad Pemedulian Orang Ramai *TPOR* yang ditetapkan. Walau bagaimanapun, adalah diharapkan prestasi proses pembayaran ini akan terus dipertingkatkan dalam masa yang akan datang melalui usaha padu semua pihak.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

### **3. Menjana Sumber Manusia Yang Kompeten Dan *Employable*.**

Kerajaan akan teruskan keutamaan kepada pelaburan untuk menjana sumber manusia yang kompeten dan *employable* untuk sama-sama menyumbang kepada pembangunan ekonomi negara. Fokus ini memberi penekanan terhadap aspek

perancangan pembangunan dan pendidikan negara yang dapat melahirkan lebih ramai lagi pakar-pakar, profesional-profesional, usahawan-usahawan dan pemimpin-pemimpin pada masa kini dan akan datang.

Menurut Kajian Tenaga Kerja (KTK) 2017, kadar pengangguran di negara ini mencatatkan peningkatan dari 6.9% pada tahun 2014 kepada 9.3% pada tahun 2017 iaitu berjumlah 19,200 orang iaitu sebanyak 44.3% adalah dikategorikan sebagai penganggur belia.

Bagi Menanai titah Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, usaha kerajaan dalam mengurangkan kadar pengangguran di negara ini adalah merupakan salah satu agenda utama khususnya dalam meningkatkan peluang-peluang pekerjaan kepada anak-anak tempatan dengan kerjasama agensi-agensi lain melalui pelaksanaan projek *PPP*, *FDI* dan industri yang sedia ada termasuk usaha Kementerian Tenaga (Tenaga dan Manusia) dan Perindustrian melalui *Job Center* dan *Strategic Planning Unit*.

Dalam masa yang sama, pendidikan latihan teknikal dan vokasional akan terus dilaksanakan untuk memastikan latihan-latihan yang diberikan mengikut keperluan industri. Perkara ini sangat penting

untuk menggalakkan perkembangan perusahaan mikro kecil dan sederhana untuk menjana peluang-peluang perniagaan baharu.

Di samping itu, usaha juga akan terus dilaksanakan antara lain dengan penyediaan program-program seperti di Pusat Pembangunan Belia, Pusat Pembangunan Kapasiti, Program Khidmat Bakti Negara (PKBN) bagi memperkasa belia di negara ini untuk berdikari dan mempunyai kemahiran keusahawanan agar dapat mengurangkan kebergantungan pada pihak kerajaan sebagai majikan.

Beberapa peruntukan telah pun disediakan bagi mendukung fokus ini seperti berikut:

1. Bagi membiayai program-program latihan sejumlah \$15.9 juta disediakan seperti pecahan berikut:
  - i. Program Khidmat Bakti Negara PKBN disediakan sejumlah \$1.75 juta di bawah Kementerian Kebudayaan Belia dan Sukan; dan
  - ii. Pembiayaan latihan penggunaan peralatan *simulator DCEAMPTC* disediakan secara keseluruhan berjumlah \$14.2 juta.;
2. Bantuan kepada belia-belie dan pertubuhan-pertubuhan bukan kerajaan (*NGOs*) sejumlah \$1.2

- juta termasuk bantuan-bantuan keusahawanan Belia Pembangunan Belia, pembangunan sukan, kursus-kursus Pusat Pembangunan Belia, *Outwardbound Brunei Darussalam* dan bantuan kewangan *NGO* untuk meningkatkan *employability* dan *marketability* belia-belia, meningkatkan perekonomian dan pembangunan negara serta meningkatkan kerjasama dengan pihak-pihak yang berkepentingan dengan melalui *whole of nation approach*.
3. Peruntukan juga disediakan untuk membangunkan sumber tenaga manusia yang berilmu pengetahuan di bawah sektor pendidikan sejumlah \$29.8 juta seperti berikut:
    - Penambahan 168 jawatan tenaga pengajar di bawah Kementerian Hal Ehwal Ugama dengan peruntukan sejumlah \$2.3 juta.;
    - Perbelanjaan makanan penuntut-penuntut di bawah Kementerian Pendidikan dan Kementerian Hal Ehwal Ugama sejumlah \$16.7 juta.;
    - Mendatangkan tenaga pakar dan pengajar mahir untuk program latihan *Literacy, English Language* dan *Numeracy Mathematics* terus
  4. Manakala bagi meningkatkan kesejahteraan penuntut-penuntut di dalam dan luar negeri peruntukan bagi memberikan pemberian biasiswa dan elaun penuntut akan terus disediakan sejumlah \$101.53 juta seperti berikut:
    - Biasiswa keseluruhannya sebanyak \$49.23 juta di bawah Kementerian Pendidikan, Kementerian Pertahanan dan Kementerian Hal Ehwal Ugama.
    - Elaun penuntut keseluruhannya \$52.6 juta di bawah Kementerian Pendidikan dan Kementerian Hal Ehwal Ugama.
  5. Bagi meningkat kapasiti pegawai dan kakitangan di kesemua kementerian disediakan sejumlah \$48.7 juta.
  6. Beberapa peruntukan juga disediakan dibawah Peruntukan Rancangan Kemajuan Negara, sejumlah \$70.5 juta seperti berikut:
    - Pusat Pembangunan Kapasiti sejumlah \$36.6 juta.;
    - *I-Ready* sejumlah \$17 juta.;
    - dan
- disediakan sejumlah \$10.8 juta.

- Pembinaan menaik taraf dan penambahan pembinaan sekolah-sekolah kerajaan termasuk sekolah rendah, sekolah menengah, Sekolah Agama dan Arab, Sekolah Latihan Tentera Udara Diraja Brunei dengan peruntukkan keseluruhannya berjumlah \$16.9 juta dengan harga rancangan \$66.9 juta.

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat.

#### **4. Memelihara Kesejahteraan Awam.**

Seperti tahun-tahun yang sudah kerajaan akan terus memastikan kesejahteraan dan kebajikan sosial rakyat dan penduduk di negara ini, termasuk penyediaan, ini termasuk keperluan dan perkhidmatan asas seperti kemudahan pendidikan percuma, penyediaan perubatan berkualiti, serta pemberian subsidi bagi keperluan-keperluan asasi seperti beras, bekalan elektrik, minyak kenderaan, perumahan, bekalan air dan lain-lain.

Oleh itu, beberapa peruntukan disediakan antaranya:

- Bagi mendukung perkembangan Syiar Islam dan ke arah menjadikan negara ini sebagai Negara Zikir, sejumlah \$9.5 juta dengan harga rancangan \$30 juta telah diperuntukkan bagi

pembinaan masjid-masjid di seluruh negara.

- Bagi perkhidmatan kesihatan pula:

- peruntukkan sejumlah \$100 juta untuk membiayai Perbelanjaan Pembelian Ubat-Ubatan dan Perkhidmatan Perubatan yang lain.

- Penambahan 85 jawatan doktor dalam bidang perubatan dan pergigian dan 129 jawatan dalam bidang kejururawatan; dan

- Pemeliharaan aset sejumlah \$27 juta bagi pemeliharaan bangunan-bangunan Pusat Kesihatan serta mesin-mesin perubatan.

- Bagi memperkesakan lagi sistem pembekalan air sejumlah \$3.9 juta disediakan untuk membiayai Projek Pembaikan Logi Rawatan Air di Bukit Barun, Fasa 4 dan 5 di bawah Kementerian Pembangunan.

- Bantuan Kebajikan Bulanan disediakan sejumlah \$14 juta, peningkatan sebanyak \$9.3 juta dari peruntukan Tahun Kewangan 2018/2019 di bawah Jabatan Pembangunan Masyarakat, Kementerian Kebudayaan, Belia dan Sukan.

- vi. Bagi meningkatkan Penjanaaan Kuasa Elektrik sejumlah \$95.4 juta disediakan di bawah Jabatan Perkhidmatan Elektrik, Kementerian Tenaga (Tenaga dan Tenaga Manusia) dan Perindustrian.
- vii. Peruntukan yang disediakan di bawah Peruntukkan Rancangan Kemajuan Negara seperti berikut; Projek Jabatan Temburong disediakan sejumlah \$294.3 juta dengan harga rancangan \$1.04 bilion.
- Projek-projek bagi mengukuhkan dan menaik taraf Rangkaian Sistem Elektrik disediakan secara keseluruhan sejumlah \$61.5 juta dengan harga rancangan \$217.7 juta.
  - Projek Perumahan Negara Kampung Lugu Fasa II, disediakan sejumlah \$18.7 juta dengan harga rancangan \$150 juta bagi membina 1,500 unit rumah.
  - Projek Sistem Pengangkutan Awam, disediakan sejumlah \$10.5 juta dengan harga rancangan \$21 juta.
  - Projek-projek bagi Pengurusan Saliran dan Perlindungan Persisiran Pantai dan Pembentungan disediakan keseluruhannya sejumlah \$33.1 juta dengan harga rancangan sebanyak \$113.3 juta.
  - Projek-projek Pengurusan Jalan Raya, disediakan sejumlah \$19.1 juta dengan harga rancangan sejumlah \$99.5 juta.
  - Dengan kerjasama padu Majlis Ugama Islam Brunei, Kementerian Kewangan dan Ekonomi, Kementerian Kebudayaan, Belia dan Sukan, Kementerian Pendidikan dan Yayasan Sultan Haji Hassanal Bolkiah, usaha yang giat juga sedang dilaksanakan dalam penyediaan satu *centralized data base* bagi program-program kebajikan yang dihulurkan oleh agensi-agensinya berkenaan untuk mengelakkan ketirisan dan memastikan bantuan-bantuan yang diberikan adalah efektif.
- Di samping itu, Peruntukan-Peruntukan Khas juga disediakan di bawah Perkhidmatan Rampaian Kementerian Kewangan dan Ekonomi bagi mendukung 4 fokus utama tersebut iaitu di bawah Peruntukan Projek Fokus sejumlah \$18 juta dan menangani Bencana Alam dan Wabak Penyakit sejumlah \$15.7 juta.
- Yang Berhormat Yang Di-Pertua. Dengan penerangan yang kaola kongsi

sebentar tadi dan selaras dengan tema belanjawaan bagi Tahun Kewangan 2019/2020 iaitu "*Investing in our future*" dapatlah kaola simpulkan bahawa peruntukan yang disediakan perlu digunakan dengan lebih *forward looking* dan menjurus kepada pertumbuhan bagi membantu negara ini menangani cabaran masa kini dan masa hadapan. Ini termasuklah dengan mempercepatkan pelaksanaan inisiatif-inisiatif *PPP* dan *FDI* demi untuk mencapai hasrat mempelbagaikan ekonomi serta memastikan kedayatahan dan kestabilan fiskal, di samping mengurangkan kebergantungan kepada hasil sektor minyak dan gas.

Kaola juga percaya semua pihak yang hadir di Dewan yang mulia ini mempunyai matlamat yang sama iaitu ingin melihat negara kita ini menjadi sebuah negara yang maju dan aman dengan rakyat yang berdikari serta berinovasi.

Oleh itu, kerjasama yang padu dari semua pihak adalah penting bagi sama-sama membangunkan negara untuk memastikan kemakmuran terus dinikmati oleh rakyat dan generasi yang akan datang.

Dengan izin اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى jua dan berkat kepimpinan bijaksana Kebawah Duli Yang Maha Mulia Paduka Seri Baginda Sultan dan Yang Di-Pertuan Negara Brunei Darussalam, marilah kita sama-sama berdoa agar negara kita akan sentiasa maju, aman makmur dan akan sentiasa menjadi sebuah negara zikir

dengan mendapat keredaan, pertolongan dan keberkatan اللَّهُ سُبْحَانَهُ وَتَعَالَى

Oleh itu, kaola mencadangkan supaya Rang Undang-Undang yang dibentangkan di hadapan kita ini disokong untuk dijadikan "Satu Undang-Undang Perbekalan Negara yang dikeluarkan dari peruntukan kumpulan wang yang disatukan bagi maksud-maksud yang tertentu sepanjang Tahun Kewangan 2019/2020."

Sekian وبالله التوفيق والهداية  
وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**  
Ahli-Ahli Yang Berhormat, kita telah mendengar keterangan yang terperinci dan penuh bersemangat pembangunan berterusan yang telah pun dihadapkan dan dihuraikan oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II iaitu mengenai Rang Undang-Undang (2019) Perbekalan, 2019/2020 tentang perancangan dan hala tuju kewangan pada Tahun Kewangan 2019/2020.

Ahli-Ahli Yang Berhormat, sebelum sebagaimana lazim saya membukakan Rang Undang-Undang ini untuk dibahaskan, saya ingin bertanya adakah salah seorang daripada ahli di sini yang suka untuk menyokong Rang Undang-Undang yang telah dibentangkan oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II.

**Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal****Dalam Negeri:** بِسْمِ اللَّهِ الرَّحْمَنِ الرَّحِيمِ

Yang Berhormat Yang Di-Pertua dan Ahli-Ahli Yang Berhormat. Saya menyokong sepenuhnya akan cadangan daripada Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II. Terima kasih Yang Berhormat Yang Di-Pertua.

**Yang Berhormat Yang Di-Pertua:**

Ahli-Ahli Yang Berhormat, Rang Undang-Undang yang bergelar **"Suatu Akta Untuk Membekalkan Sejumlah Wang Dari Kumpulanwang Yang Disatukan Bagi Perkhidmatan Tahun Kewangan 2019/2020 dan untuk memperuntukan wang yang tersebut itu bagi maksud-maksud tertentu"** telah selesai dibaca dengan panjang lebar dan komprehensif oleh Yang Berhormat Menteri di Jabatan Perdana Menteri dan Menteri Kewangan dan Ekonomi II yang telah mendapat sokongan daripada Yang Berhormat Menteri Hal Ehwal Dalam Negeri.

Ahli-Ahli Yang Berhormat, saya kira cukuplah dahulu persidangan kita pada petang ini dan saya suka untuk menangguhkan mesyuarat kita.

إِنْ شَاءَ اللَّهُ kita akan bersidang semula pada hari Selasa, 12 Mac 2019 mulai pukul 9.30 pagi.

Sekian **وبالله التوفيق والهداية**

**وَالسَّلَامُ عَلَيْكُمْ وَرَحْمَةُ اللَّهِ وَبَرَكَاتُهُ**

**(Majlis Mesyuarat ditangguhkan)**